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Átmeneti állapot 

Berényi Ervin 

 

Valahogy nagyon gyorsan elszaladt eddig ez az év. Mintha tegnap kezdődött volna. 

Januárban még nekiálltunk volna megtölteni tartalommal a december 23-án megjelent 

kormányhatározatot, mely az egészségügyi ágazat fejlesztését, hatékonyságának növelését, a 

finanszírozási rendszer és az ellátási struktúra olyan átalakítását tervezte, mely az ellátó 

rendszer fenntartható működését célozta meg, megakadályozva az adósságok 

újratermelődését. Egyértelmű volt, hogy a tervekben a bérrendezés mellett a paraszolvencia 

felszámolása is szerepelt. A meghozott határozatok alapján egyes határidők már elmúltak 

(azonnal, március 31., június 30.), azonban az átalakítást elkezdeni soha nem késő. Különösen 

egy olyan rendszer esetében, mely még érdemi rendszerváltáson nem is ment keresztül. 

Aztán valahogy február hónapban, miközben a Szakképzés 4.0-on keresztül a 

szakdolgozói képzési reformfolyamat is felgyorsult és mellette elindult a szakorvosképzési 

reform is, ránk szakadt a járvány. És három hónap mintegy „elillant” az életünkből. Márciusban 

volt, hogy még havazott, mínuszok is ropogtak, aztán jött a szeles, száraz április, tovaröppent 

a Húsvét, az Anyák Napja – Pünkösd körül kezdtünk körülnézni, hogy hol is vagyunk. Ebben a 

három hónapban minden átértékelődött. Új értelmet nyert a kapcsolat, az érintés, a távolság 

és a közelség. A képalkotó diagnosztika a teleradiológiának köszönhetően stabil alapot 

jelentett, azonban ehhez a szakdolgozók, orvosok áldozatos munkája kellett, mert mi hiába 

dolgozhatunk digitális felhőben, a betegek és betegségeik, beleértve a SARS Cov2 vírust és az 

általa okozott állapotokat, sohasem lesznek digitálisak. Ahogy halottjaink sem digitálisak. 

Ezúton köszönöm meg az egész radiológiai képalkotó társadalomnak, beteghordóknak, 

adminisztrátoroknak, műszaki és gazdasági dolgozóknak, szakdolgozóknak, radiográfusoknak, 

rezidenseknek és radiológusoknak a járvány során végzett munkáját, azt az elkötelezettséget, 

ahogy a járvány legyőzéséért együtt gondolkodtunk, cselekedtünk, beleértve a betegellátást, 

a felvilágosítást az oktatást, képzést, számonkérést. Ez alatt az időszak alatt volt online, szinte 

mindennapos referáló-rendszer, online szakvizsga, online PhD védés, szimpózium, online MRT 

vezetőségi ülés – gyakorlatilag a működés széles palettájának csaknem valamennyi 

szegmensét igyekeztünk megoldani az interneten keresztül. Hiszem sikerrel. 

És most egy kicsit ki lehet engedni. Vagy nem? Most mi van? Nem is volt járvány? 

Hát volt – és van is. 

Ma 2020. június 21. vasárnap van – Apák Napja. Tegnap 156 ezer új koronavírusos esetet 

diagnosztizáltak a Világban, Európában közel 15 ezret. Megnyíltak a határok, de az Egyesült 

Királyságban még napi 1200, Franciaországban több mint 600, Németországban is több mint 

500 új fertőzést igazolnak naponta.  A hét-napos átlag mintha emelkedne. Mindemellett 

Románia, Bulgária és Ukrajna úgy tűnik már a második hullámot tapasztalja. Mi pedig itt 
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vagyunk a Kárpát-medencében, mint a Béke-szigetén. Gyakorlatilag már alig van naponta új 

beteg. A lehetőséget, melyet a vírus kordában tartásával, a járvány-helyzet eddigi jó 

kezelésével kivívtunk, nem szabad felelőtlenséggel elfecsérelnünk. Kérek mindenkit, hogy 

továbbra is tegyünk meg mindent dolgozóink és betegeink biztonsága érdekében: 

• csak pretriázsolás után vizsgáljunk, 

• ne engedjük, hogy a várók újra túltelítetté válljanak, 

• használjunk elektronikus előjegyző rendszereket, 

• folyamatosan egyeztessünk azt előjegyzések összehangolása kapcsán valamennyi 

szakmával. 

Ezek olyan pontok, melyek mentén újra kell építenünk az ellátást – nem szabad, hogy az legyen 

a célunk, hogy azt a járvány előtti helyzetet rekonstruáljuk, amikor nem egy radiológiai ellátó 

hely, a különböző szakmáknak kiszolgáltatva, azok „szolgálása” kapcsán gyakorlatilag darálóvá 

vált. Kérnék mindenkit, hogy a saját területén, környezetében tegyen meg mindent annak 

érdekében, hogy a radiológia az egészségügy újraépítése kapcsán ne egy kiszolgáltatott 

szolgáltató szakma legyen – ígérem az MRT vezetősége, a Szakmai Kollégiumi Tagozat és 

Tanács nevében, hogy mi ezért mindent el fogunk követni. 

Az újraépítés során ugyanakkor meg kell őriznünk azokat az értékeket, melyekre a járvány 

eddigi szakaszában „bukkantunk”. Az online referálókat, oktatási formákat. A szakvizsgáztatás 

egyes elemeit – évek óta törekedtünk egy közös platformon, egyidőben zajló írásbeli 

szakvizsgára – ez most először teremtődött meg a Debreceni Egyetem elektronikus oktatási 

környezetét felhasználva. Az online gyakorlati szakvizsga ugyanakkor járványmentes 

időszakban nem követendő – de ezt is sikerült megoldanunk. Az online szóbeli vizsgáztatásra 

is egy kényszerlehetőségként tekintek – de valójában, őszintén mondom, nem jelentett 

problémát, a szükséges kommunikáció, személyes interaktivitás megvalósult. Habár lehet a 

metakommunikáció szenvedhetett apró csorbát, és az sem volt egyértelmű, hogy a jelölt alul 

pizsamában és papucsban van-e – de hiszem a tudás felmérése pizsamában is pontos volt. 

A járvány jelenlegi periódusában, amikor gyakorlatilag alig találunk az utcán COVID pozitív 

betegeket, embereket, a legfontosabb egy esetleges behurcolás megakadályozása. Ez csak 

pretriázzsal és folyamatos szűrésekkel érhető el. Tudomásul kell venni, hogy amikor már a 

közösségi terjedés nem tapasztalható, a kórházakon belüli nozokomiális lokális járványok 

bármikor felbukkanhatnak – különösen most, hogy a határok gyakorlatilag teljesen nyitottá 

váltak. Egy pozitív, tünetmentes, elektív műtétre várakozó beteg is okozhatja kórházi dolgozók 

kötelező, hatósági kivonását a munkából, karanténba helyezését. És azt is tudomásul kell 

venni, hogy jóllehet a veszélyhelyzet visszavonásra került, az NNK eljárásrendje még mindig 

életben van, akárcsak a regionális COVID ellátási feladatokra történő határozati kijelölések az 

Egyetemek és egyes központi Intézmények tekintetében. 

Magyarán: légy résen. 
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Nagyon lényeges, hogy ugyanakkor nekünk, egészségügyi dolgozóknak pánikot kelteni nem 

szabad, hanem hideg fejjel, folyamatosan figyelve környezetünket és a járvány helyzetét, 

nyugodt döntéseket, pontos diagnózisokat kell hozzunk. 

Tegnap ért volna véget a XXX. Kongresszusunk – ezt a járvány miatt márciusban elhalasztottuk. 

Mint ismeretes nem ősszel, hanem 2021. júniusában kerül majd megrendezésre. A 

Kongresszuson vezetőség választó közgyűlésre is sor került volna – ezeket a veszélyhelyzet 

miatt a Kormány elhalasztotta azzal, hogy a veszélyhelyzet lezárását követő 90 napon belül 

kell pl. a hasonló vezetőség választásokat lebonyolítani. A veszélyhelyzet 2020. június 18. 0:00-

tól megszűnt, ez alapján a MRT vezetőségi választását 2020. szeptember 15-ig le kell 

bonyolítanunk. A vezetőségválasztó küldöttgyűlésre szeptember első felében fogunk sort 

keríteni. Tekintettel arra, hogy ez nem egy országos Kongresszus keretében fog megtörténni, 

elektronikus szavazási rendszerrel szándékozunk a tagok számára lehetőséget biztosítani 

szavazati joguk gyakorlására. Terveink szerint egy nagy tapasztalatú hitelesítés szolgáltatóval 

fogunk E-szavazást lebonyolítani. Ez úton is kérek mindenkit, hogy majd érvényesítse szavazati 

jogát – végre először ne csak a tagság 20 %-a szavazzon. Mint az eddigi Kongresszusi 

közgyűléseken 

Még egyszer megköszönve a járvány során tanúsított áldozatos munkátokat, végezetül 

kellemes nyarat kívánok. 

 

Prof. Berényi Ervin 

az MRT elnöke 

2020. június 21. 


